
 

 

Referat landsbyrådsmøde d. 11. maj 2023 
Lundum Sogns borgerhus 
 
 
Pkt. 1 
Dagsorden godkendt 
 
Pkt. 2 
Referat godkendt. 
 
Punkt 2A - orientering fra Horsen Kommune/Sund by v. Jesper Nielsen 
Info om den store landsbypulje og lokalcenterbypuljen, der er ytret ønske om at samle de to puljer. 
Landsbypuljen har været midlertidig, lokalcenterbypuljen har ikke fået tilføjet penge i nogle år. 
Puljerne er samlet og hedder nu oplandspuljen. 
Hvem og hvad der kan søges og meget bredt, og ligner det tidligere. Prioriteringen af projekter er 
ændret. Der kan nu kun søges op til 300.000, hvor det tidligere var en million. Mindstebeløbet er 
sat ned til 10.000. 
 
Der kommer en ekstra pulje på en million til projekter der har med klima at gøre. 
Se oplæg fra Jesper - ligger på kommunens hjemmeside. 
 
Næste ansøgningfrist er d. 8. oktober 2023. 
Der er, som det ser ud nu, 1,9 Mio tilbage i puljen. 
 
Spørgsmål til landsbypedelordningn: 
Om nogen i byen ønsker at passe kommunale grønne områder, kan man få de hjælpemidler der 
skal til for at holde disse. Der skal søges om dette i samråd med service beredskab.  
Henvendelse til Kulturforvaltningen om man ønsker mere info ift. disse områder, de har haft dette 
punkt oppe tidligere, og ligger inde med relevant information. 
 
Man må altid ringe til Jesper eller Søren om der er spørgsmål til puljerne og brugen. 
Jesper: 76297030  
Søren: 23258211 
 
Der reklameres for Alder Bedst - senior festival i Vitus Bering Parken d. 8. juni. 
Mange forskellige arrangementer i løbet af dagen. Ekstra fokus på mandegrupper. 
Frivillige søges.  
 
Nyt fra landsbyerne: 
Vestbirk: Mangler ny hjertestarter. Input ønskes. Der kan søges ved TrygFonden. 
 
Træden: Penge til legepladser som er ved at blive etableret. Ved friskolen, samt ved 
forsamlingshuset. Bruger meget tid på om der er mulighed for fjernvarme i byen, ser ikke lovende 
ud. 
 
Voervadsbro: Arbejder på at få gang i et fælleshus med parkering, samt det indvendige.  Brugt tid 
på at skabe fællesskab, byen er meget splittet rent beliggenhedsmæssigt, svært at samle byen. 
Tiltag med at spise hos hinanden på en bestemt dato, afsluttende med dessert i fælleshuset. Ideen 
deles gerne. 
 
Brædstrup: Skolen er solgt, så der søges efter et udendørs sted at samles. Forsamlingshuset 
renoveres, frivillige er godt igang. 
 
Vrønding: Sportspladsen skal laves om til en vildtplads, der har nu været nogle eksperter forbi. 
Der er nogle millioner at hente, om byen kan aftage en vis mængde jord til deponering. Jorden 
laves til bakker. Og ellers hygges der som altid. 
 



 

 

Sejet: Borgerforeningen har opsagt deres aftale med kroen, mangler et sted at være. Der er søgt 
penge til at lave noget på sportspladsen. Der er kommet seniorboliger, næsten alle er lejet ud. Albo 
står for disse. Byen er for tæt på både kyst og skov, kan ikke udvides længere. 
 
Endelave: Der er opført 4 almene. Boliger. Kroen er udlejet, langt om længe. Der kommer 
busselskaber til øen, og det er dermed nødvendigt at vide om der er mad at få. Når den er udlejet 
så sent, er der tabt nogle ture på dette. Louiselund - der skal laves en form for luksusferiested. 
 
Sejerslev: Workshop i Ryomgård mht. landsbyafgrænsninger. Der var skåret i matriklerne, dette 
skulle være for at beskytte landbrugene. Der var folk fra naturstyrelsen og kommunen, byen er lidt 
splittet imellem land og byzone. Det gik hedt for sig. Stensballe udbygges, og Sejerslev bliver 
dermed mere trafikeret og en ny vej efterspørges.  
 
Enner: Penge fra landsbybevægelsen, dele af stien er lavet og afmærket. En runde på 5km, 
madpakkehus etableres. 
 
Gantrup: Penge fra landsbypuljen 150.000 udekøkken, bålhytte og shelter. Mødet ift. 
landsbyafgrænsning gik stille og roligt, ingen ønsker til ændringer, mulighederne er begrænset. 
Gravhøj i byen er en fordel. Fredagshygge fra 16-18 en enkelt øl eller hvad man lyster. 
 
Lundum: Arbejder på at etablere en legeplads til 300.000 ved borgerhuset. Lørdagspub hvor det 
lokale bryggeri sælger øl. Beermile kommer igen til juli. 
 
Klostermølle: Der skal laves en friluftspark - der arbejdes på dette 5 landsbyer imellem. Der er en 
del information og snak om dette lige pt. Selvstændig forening der formidler den samlede pulje. 
Kultur og naturhistorisk område. 
Det er kommunen der ventes på, det går langsomt. Resten er på plads. 
 
Pkt. 3 - indkomne ansøgninger 
En enkelt ansøgning - Svævebane i Vrønding 
Der er bevilliget 25.000 til gavn for børnene i Vrønding som er doneret i forbindelse med 
nedlæggelse af det lokale sogneblad. 
Tilbud på svævebanen til 54.200 - der er derfor søgt om 29.200 kr ved Landsbyrådet. (beløbet er 
en andel af et samlet tilbud) 
Ansøgning godkendt. 
 
Opførslen sker efter de regler der er fra kommunens side ifm. opførsel af legeplads og igennem et 
godkendt firma. Alt er på plads. 
 
Der er stemt for. 
 
Der er regler for tilsyn og forsikring på legepladser o.lign. Jesper udsender materiale fra et møde 
der var i juli sidste år. 
Man kan igennem kommunen få lavet lovpligtigt tilsyn på disse opførsler 
 
Pkt. 4 - Tematillæg v. Børge Jørgensen (Vrønding) 
 
Landsbyafgrænsingen: Bør foretages i samråd med den enkelte landsby.  
Henvisning til Sejerslev hvor oplægget var at flere matrikler blev delt. 
 
Ønsker man at have noget at sige, bør man deltage i de workshops der er. 
Dette er også en generel holdning, hver landsby bør kæmpe sine kampe. 
 
Invitationen er sendt i e-boks. 
Få har deltaget. 
 
Der er en udfordring i at de rette får besked om workshops og møder.  



 

 

Dem der har deltaget i møderne, har fået informationen. 
Men den efterfølgende information omkring datoer er sendt til dem der bor indenfor byskiltet. 
Det er lidt noget rod, men mon ikke vi i samråd kan løse denne udfordring sammen i byerne. 
 
 
Pkt. 5 - Beløb for ansøgninger i Landsbyrådet 
250.000 bevilges hvert år til landsbyrådet fra kommunen. Det ubrugte overføres. 
Snakken er gået på, hvor stort beløbet der søges må være, således en ansøgning ikke tømmer 
kassen. Derudover hvad der kan søges til. 
Der ligger en vejledning på dette. 
Vejledende beløb på 50.000 - opfordring til mådehold. 
 
Pkt. 6 - Friluftsstrategi i Horsen kommune - Per fra Gantrup 
Per er meldt ind i grønt råd. 
Orienteringsgruppe der arbejder med grønne tiltag, pas på naturen i fællesskab. 2 møder om året. 
Reklame for Horsens kommune - Facebook: Vildmedhorsens  
Gudenåsstien, der er bedt om åbenhed ift. det arbejde der laves omkring denne sti. 
 
Seneste referat er medsendt. 
 
Pkt. 7 - varme forsyning i fremtiden landsby. 
Der er kommet en varmeplan for Horsens for 2023-2030 
På kommende informationsmøder deles der info omkring alternative måder at skabe varme på, når 
fjernvarme ikke er mulig.  
Der er mulighed for at søge både penge og eksperter. Der indkaldes i år. 
 
Pkt. 8 - eventuelt 
 
Horsens kommunens hjemmesiden. Det oplæg der tidligere var på siden, er der ikke længere.  
Der er meldt ind på denne mangel, landsbyerne er ikke længere synlige. Mette Munk har fået 
besked om dette, hun er fra Horsens kommune. 
 
Landsbyernes dag: 
Jesper foreslår at der bevilges en bus til næste gang der er landsbyernes dag. Gerne lidt tættere 
på end sidste gang hvor det var i Holstebro. 
 
Privat - skilte: 
Hvordan kan man sikre at de veje/stier der mærkes med privat , reelt er private. 
Friluftsrådet kører en kampagne imod skræmmeskilte - der skulle være 60.000 af disse i hele 
landet. 
Kommunen har pligt til at tage sig af dette. 
 
Næste gang: 
Voervadsbro 22. august 


